
  

 

 
Minden kedves hittestvérünknek 

boldog Fák Új Éve ünnepet kíván a DZSH elöljárósága 
 

Január 27-én léptünk át a Svat hónapba.  

 
Reméljük, hogy ezt a hónapot 

egészségben és békében fogjuk együtt eltölteni. 
 

Shabat shalom, git sabesz, békés szombatokat kívánunk. 
 

Tu biSvát-i Ünnepség 
2017. február 12-én vasárnap 

       CHODES SVAT 5777. 
 A  DEBRECENI ZSIDÓ HITKÖZSÉG 

Tu biSvati kiadványa         ה''ב  
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K ö s z ö n t ő  

 
Kedves Hittestvéreim! 
 
A Tu biSvát, a fák ünnepe, az élet, a jövőnkbe vetett hit forrása és remé-
nyeink kifejezője. 
 
Büszkék lehetünk hitközségünk múltjára, jelenére és büszkék akarunk 
lenni jövőjére is. Aktív vallási életünk mellett, világi életünk egyre több 
programja mind az oktatás, a művészet és a kultúra területén, jövőnk zá-
loga. Egyre több közösségépítő programot kívánunk megvalósítani, me-
lyekhez kiváló infra-
struktúrával rendel-
kezünk. 
 
Jövőnk tekintetében 
fontos szempont a 
nyitottság. Minden 
érdeklődőt szerete-
tettel fogadunk ren-
dezvényeinken. 
Büszke vagyok rá, 
hogy közösségünk 
tagjai segítik mun-
kánkat, támogatják 
jövőnket építő terve-
inket. 
 
 
 
Bízom benne, hogy február 12-én Tu biSvát-i ünnepünkön minél többen 
együtt ünnepelhetjük a Fák Új Évét. 
 

Horovitz Tamás 
Elnök 



3 

A hetiszakasz tartalmából 
 

Váérá )פָּרָשָׁת וָאֵרָא(  
(2Mózes 6:2–9:35.) 

 
A tíz csapás nagy része szabadul Egyip-
tomra, amelynek királya még mindig 
nem fogja fel, hogy nem az általa jól 
ismert bálványok egyike “áll ki” a hé-
ber rabszolgák mellett, hanem a világ 
Teremtője, a zsidók I….tene. A Fáraó, 
Mózes figyelmeztetései ellenére, meg-
keményíti szívét, és csak fokról fokra 
hódol be az újabb és újabb csapások 
hatására. Szemünk előtt válnak a meg-
félemlített, kishitű, elnyomott gáluti 
zsidók a megváltás letéteményeseivé. 
 
 

Bo (פרשת בּׁ◌א) 
(2Mózes 10:1–13:16.) 

 
Az egyiptomi dráma végkifejlete. Az 
utolsó három csapás térdre kényszeríti a 
nyakas Fáraót, aki most már kénytelen-
kelletlen kiengedi a rabszolgasorban 
sínylődő hébereket. Ő még azt hiszi – 
vagy bebeszéli magának –, hogy azok 
csupán “háromnapos szabadságra” 
mennek, hogy I….tenüknek áldozza-
nak, de a nép tudja az igazat, és emelt 
fővel vonul ki a szabadságba. 
 
 
 

V a l l á s i  r o v a t  

 
Bösálách  (פָּרָשָׁת בְּשַׁלַּח) 
(2Mózes 13:17–17:16.) 

 
Tetőződik be az egyiptomi kivonulás a 
Sás-tenger kettéválásával, mikor is a 
héber törzsek száraz lábbal kerültek ki 
a tengerből, míg az üldöző egyiptomi 
sereg belefulladt. Ennek tiszteletére 
énekelte Mózes és Izrael a Tenger Da-
lát, minden idők egyik legszebb és leg-
fennköltebb hálaénekét. Innen kezdő-
dik Izrael negyven éves vándorlása a 
pusztaságban, ami sok megpróbáltatás-
sal járt. 
Egyszer nincs ivóvíz, másszor nincs 
mit enni. Ebben a szakaszban kezd 
hullani a manna, az i...teni kenyér, ami 
a sivatagi vándorlás során táplálta a 
népet. A szakasz végén történik 
Ámálék orvtámadása, amit Józsué, 
Mózes adjutánsa ver le. 
 

Jitro (ֹפָּרָשָׁת יִתְרו) 
(2Mózes 18:1–20:23.) 

 
A Tóraadás és a Tízparancsolat szaka-
sza. Előbb azonban Jitró, Mózes 
midjanita apósa látogatást tesz az 
Egyiptomból nemrég kivonult héber 
törzsek táborában, és hasznos tanácso-
kat ad vejének a közigazgatás korszerű-
sítése és decentralizációja ügyében. 
Ennek érdemében nevezték el ezt a 
szakaszt Jitróról. 

   
     Jan 28. – Svat 1      Febr 4. – Svat 8     Febr 11. – Svat 15      Febr 18. - Svat 22 

 
Gyertyagy.:        16:09     16:20               16:31      16:42 
Szombat kim.:    17:18     17:28               17:38      17:49  
Heti szakasz:       Váérá            Bo                        Bösálách                       Jitro  
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Tu BiSvát- A fák újéve 

 
 
 
A zsidó naptár több féle újévet kü-
lönböztet meg. Van az ún. polgári 
újév, mely ősszel, Ros HaSanakor 
kezdődik. Van az ún. vallási újév, 
melynek a kezdete Peszach ünnepe, 
tavasszal. És van a növényvilág új-
jáéledésére is egy új év, egy új kez-
det, hiszen Izraelben ebben az idő-
ben van vége a télnek és éled újjá a 
természet. Ekkor kezdenek el rü-
gyezni és hirtelen virágba borulni a 
fák, és ekkor kivirul az egész or-
szág....  

Ettől a naptól kezdve számítják a fa 
gyümölcseire vonatkozó különböző 
törvényekkel kapcsolatos időponto-
kat is. 
 
 
 
 

V a l l á s i  r o v a t  

 
Ilyenkor szokás különböző gyü-
mölcsöket enni (a hagyomány sze-
rint 15 félét), általában azokat, me-
lyet a Tóra említ, mint Izrael föld-
jén honosokat: szőlőt, datolyát, 
fügét, gránátalmát, olajbogyót. 
Svát hó 15, e naptól számítják a 
gyümölcs tizedével és hasonló tör-
vényekkel kapcsolatos időponto-
kat.  
Izraelben e napon szokás facseme-
téket is ültetni, hiszen az állam 
megalakulása előtti időkben szinte 
letarolták az erdőket és ültetvénye-
ket. (Ehhez hasonló volt Magyar-
országon is a Madarak és Fák Nap-
ja megünneplése..)  
 

És miért pont TU Bisvát? 
  
Mert a héberben a betűknek is 
számértéke van, így a "tet" betűé 9, 
a "vav" betűé 6, aminek összege 
15, vagyis Svát hó 15-e.  
Egyszerűbb lenne a 10+5-ös meg-
oldást választani, az viszont egy 
"jod"ból és egy "hé" ből állna 
(JAH), ami viszont I...ten neve. Ezt 
nem használhatják, ezért lett TU...  
 
Viszont üzen számunkra ez a JAH 
ezen az ünnepen is, mert itt is 
I...ten jelenlétét, jelenvalóságát 
láthatjuk.  
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V a l l á s i  r o v a t  

 
Még az az 5 gyümölcs is ezt jelzi:  
 
A gránátalma és a füge sok magja 
utal az Örökkévaló 613 parancsola-
tára, Törvényeire, I...ten jelenlétére.  
A szőlőből bor lesz. A bor pedig a 
hálaadás pohara, Jesua kiontott vé-
re, mely emlékeztet a bűnbocsánat-
ra, a kegyelemre, az új életre, a szö-
vetségre.  
 
Az olajbogyóból és a datolyából 
olaj lesz. Ez az olaj pedig alkalmas 
a felkenetésre, az uralomra, és a 
Szent Szellem, a kenet szimbóluma.  

Csodálatosan szép, ahogy I...ten az 
Ő teljességét és egységét adja a 
Szentháromságban- még a kézzel-
fogható, érzékelhető gyümölcsökön 
keresztül is. És ez az 5 gyümölcs 
lett Izrael jellegzetessége. A teljes-
ség adatott ajándékba I...ten nép-
ének.  
 

 
I...tennel való kapcsolatunk is ha 
élő és eleven, akkor éltet, táplál, és 
édes...Öröm.  
 
 
Gondolatok, beszélgetések a 

Tu bi Svatról 
 

Egyik kevésbé kiemelkedő, ám 
mégis oly kedves, manapság egyre 
népszerűbb ünnepünk Tu bisvát, a 
fák újéve. Hajdan, az ősi Izrael-
ben, ilyenkor ültették a fákat, mert 
a törvény előírta, hogy az első 
három évben nem volt szabad enni 
a fa gyümölcséből, a negyedik 
évben pedig fel kellett vinni a ter-
mést Jeruzsálembe, hogy - amint 
azt a Talmud előírta - "elárasszák 
friss gyümölccsel az ország 
fővárosát". A fa gazdája csak az 
ötödik esztendőtől kezdve fo-
gyaszthatta szabadon termését. 
Éppen ezért alakult ki a szokás, 
hogy ezen a napon fákat ültesse-
nek az ősi-új földön, mert ennél 
korábban nem volt szabad ültetni, 
nehogy idősebbnek számítson a fa. 
 
A régi zsidó hagyomány, pon-
tosabban a Talmud négyféle dol-
got különböztet meg a mi földi 
világunkban: 
1.     „néma” (héberül DOMÉM) 
az élettelen világ, 
2.    „virágzó” (PORÉÁH) — 
vagyis a növényvilág, 
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V a l l á s i  r o v a t  

 
3.    „élő” (HÁJ) — az állatvilág 
 
4.    „beszélő” (MEDABÉR) — 
tehát az emberek világa. 
 
A hagyomány szerint ezek a 
világok mind párhuzamba állít-
hatók egymással. A fákat azonban 
a zsidó hagyomány különös jelen-
tőséggel ruházza fel, mintegy kie-
melve a virágzók, vagyis a 
PORÉÁH világából. Sőt, "ha 
kivágnak egy élő fát, a Nap és a 
Hold is elsötétül". Holott őseink - 
kétezer évvel ezelőtt még nyilván 
nem hallottak az ózonréteg elvé-
konyodásáról… 

 
A gyümölcsfák tisztelete igen 
nagy volt már Mózes korában  
is, hiszen törvény írta elő: termő 
gyümölcsfát kivágni tilos, még  
háború esetén is. Az ostromlók 
nem építhettek sáncot a gyü- 

 
mölcsfák kivágásával: "Hát ember-
e a mező fája, hogy ellene hadat 
viselj?" - olvassuk Mózes ötödik 
könyvében. 
A Talmud egyik legkiválóbb 
mestere, Rabbi Akiba egyszer a fák 
újévén éppen vándorúton volt. 
Meglátott egy idős embert, aki 
kertjében diófát ültetett. 
 
- Hány éves vagy? — kérdezte az 
öreget. 
- Hetven múltam — válaszolta 
amaz. 
- Ha már hetven éves vagy, azt 
gondolod, hogy még fogyaszthatod 
a gyümölcsét? Hiszen a diófának 
vagy másfél évtized kell ahhoz, 
hogy teremjen? 
Nem azért ültetem — szólt az öre-
gember. — Hanem amikor gyer-
mek voltam, a nagyapám is ültetett 
egy diófát. Ő szegény már nem 
evett a gyümölcséből, de apám és 
jómagam sokat ettünk belőle. S 
amikor az édesapám megöregedett, 
ő is ültetett egy diófát, látod, itt van 
a közelben. Ő bizony már nem 
evett belőle, de én és a fiam mindig 
is jóllaktunk annak terméséből. 
Könnyen lehet, hogy én sem érem 
meg ennek a fának a hozamát, de a  
fiam és az unokám minden 
bizonnyal ehet a gyümölcséből… 
 
Igazad van, válaszolta meg-
szégyenülve Akiba, bocsáss meg  
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V a l l á s i  r o v a t  

 
nekem a kérdésemért. Megígérem, 
ha tizenöt év múlva újra erre járok, 
meglátogatom a családodat itt, a 
diófád árnyékában. Rabbi Akiba 
nem felejtette el a történetet, és más-
fél évtized múltán, egy őszi napon 
ismét arrafelé vette az útját. Látta, 
hogy éppen szüretelik annak a fának 
a termését. S bizony, a dióból akkor 
nem csupán az öregember fia és 
unokái ehettek, de még ott volt az az 
idős ember is, aki ültette a fát… 

 
Mi a fák újévén tizenötféle, fán 
termő (lehetőleg Izraelben is honos) 
gyümölcsöt fogyasztunk. Jól emlék-
szem, gyermekkoromban milyen 
nehéz volt összegyűjteni a tizenöt-
féle gyümölcsöt. Szegény édes-
anyám a befőtteket is bele-
számította… 
 
 
 

 
Ma ez persze, I...tennek hála, sok-
kal egyszerűbb probléma. Új 
szokás (eredetileg a szefárd 
zsidók gyakorolták), hogy 
ilyenkor a gyerekek számára tu 
bisváti szédert tartanak, kis ün-
nepség és a fák dicsérete kereté-
ben fogyasztják el a finom 
gyümölcsöket. 
Izraelben a gyerekek az iskolából 
kirándulnak a természetbe, és az 
ottani kora tavaszban mindegyi-
kük egy-egy fát ültet a nevére. Az 
ősi Szentföldön ugyanis ilyenkor 
már vége az esős időszaknak, a 
fák virágozni kezdenek, elsőként 
a mandulafa — erről szól az 
egyik, az ünnepen énekelt kedves 
dal. Lélekben mi is ott vagyunk 
ezen az ünnepen az ősi-új földön, 
Erec Jiszraélben.  
 
 

A dal szombatja 
 

A fák újévét megelőző szombatot 
nevezik így hagyományosan. 
(Héberül: sabat sirá.) Ilyenkor 
olvassák fel a Tórából Mózes 
diadalénekét, amelyet a Nádas-
tengeren való csodálatos átkelés 
után írt. A felolvasás mindmáig 
ősi, hagyományos dallammal 
hangzik el a zsinagógában. 
Ugyancsak ekkor olvassák a 
prófétai szakaszok közül Debóra 
énekét, amely időszámításunk 
előtt 1200 körül keletkezett az  
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V a l l á s i  r o v a t  

 
észak-izraeli Hacor városa félel-
metes seregének legyőzése al-
kalmából. 
Ilyenkor nálunk, Európában, ahol 
még - az izraeli időjárással ellentét-
ben - még jócskán tart a zimankós 
tél, szokássá lett, hogy a szombatot 
megelőzően némi élelmet készítse-
nek ki az énekes madarak számára. 
A kedves szokást jó lenne, ha ma is 
sokan gyakorolnák… 
A zsidó hagyomány négy újévet 
ismer: 

 
Niszán hónap 1. (március/április) a 
királyság újéve. Ez a napon koro-
názták meg Izrael királyát, mint 
kiinduló dátum, amelynek segítsé-
gével számolták ki a király uralko-
dásának az éveit. 
Elul hónap 1. (augusztus/
szeptember) a barmok tizedének 
újéve. 
Tisri hónap 1. (szeptember/
október) a mezőgazdasági év első 
napja, és a világ teremtésére emlé-
kezés ideje. Rosh hasanakor kezdő-
dik el a zsidó újév a naptár szerint. 
Svát (sevát) hónap 15. (január/
február) a fák újéve – Tu biSvát. 

 
A fák újévére azért volt szükség, 
hogy a tizedek leadásánál megálla-
pítható legyen, hogy melyik évhez 
tartozik az adott gyümölcstermés.  
Az izraeli éghajlati viszonyok sze-
rint erre leginkább svát hónap 15-e 
felelt meg, mivel ez már majdnem 
az esős időszak végére esik. A 
nedvesség ilyenkor magasra emel-
kedik a fákban, és a gyümölcsök 
kiformálódása megkezdődik. Így 
ad ez a nap egy természetes határ-
vonalat az elmúlt év és a követke-
ző év gyümölcsei között. 
 

Fák ültetése 
Napjainkban Izraelben a gyerekek 
kivonulnak ezen a napon, hogy 
fákat ültessenek. Így járulnak hoz-
zá az ország építéséhez. Az Izrae-
len kívüli, diaszpórában élő zsidók 
pénzt adományoznak ilyenkor Iz-
raelnek a fák ültetésére. Egyedül a 
sabbat évben nem ültetnek fákat 
ezen a napon. Az utóbbi években a 
Tu bisvát egyre inkább alkalmat 
adott arra, hogy átgondoljuk, ho-
gyan járulhatunk hozzá a Föld lét-
feltételeinek védelméhez. Ezen a 
napon a hagyománynak megfelelő-
en különböző izraeli gyümölcsöket 
fogyasztanak. 
 

Fák a Bibliában 
 

A fák újévéhez kapcsolódó utalást 
találunk Mózes harmadik könyvé-
ben: 
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V a l l á s i  r o v a t  

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
„És midőn bementek az országba és 
ültettek bármilyen gyümölcsfát, 
hagyjátok érintetlenül a gyümöl-
csét; három évig legyen számotok-
ra érintetlen, ne egyétek meg. 
De a negyedik évben minden gyü-
mölcs szent legyen hálaadásra az 
Örökkévalónak, és az ötödik évben 
ehetitek a gyümölcsét, hogy szapo-
rítsa nektek a termést. Én vagyok 
az Örökkévaló, a ti I...tenetek.” (III. 
Móz. 19, 23-25) 
 

A fa, mint jelkép 
Pál az olajfa kifejező képét hasz-
nálja fel arra, hogy a nem zsidó és a 
zsidó közösségek közötti kapcsola-
tot illusztrálja (Róm. 11, 17-21).  
 
Arról beszél, hogy a nem zsidók a 
Messiás által ágakként oltatnak be 
Izrael „ígéreteket és az üdvöt hor-
dozó vonalába”. Ennek az elgondo- 

 
lás emberileg nézve nem segíti elő 
a termékenységet. Senki sem olt be 
egy vad ágat egy nemes fába, ha-
nem pont az ellenkezőjét szokták 
tenni. Miért lenne egy vad ágnak  
szüksége a fa erejére? Hogy vad 
gyümölcsöket hozzon? Itt tetten 
érhető, hogy I...ten cselekedetei 
nem az emberi dimenzióban zajla-
nak. Ezért biztos, hogy ez az Örök-
kévaló gondolata volt. 
 
Ő mindenkit megáld és befogad az 
országába, aki kezébe helyezi az 
életét. Számára nincs haszontalan 
ág. Hogy elnyerjük az irgalmát, 
nem a mi érdemünk. Milyen nagy 
öröm lesz I...ten szívében, ha a fa 
eredeti ágai ismét elkezdenek élni 
a Messiás ereje által! Mindannyi-
unk számára nyitva áll az ajtó, raj-
tunk áll, hogy I...ten áldását és ere-
jét elfogadjuk-e. Mindenki, aki 
bízik a mennyei kertészben, élhet 
I...ten erőt adó forrásából. 

 
(A fenti részlet a Feste Israels 
(Izrael ünnepei) című könyvben 
található meg. 
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K é r d e z d  a  R a b b i t  

 
Hogyan tovább? 

Közelmúltban Dr. Asher Ehrenfeld 
örökös debreceni főrabbi, elismerő  
oklevelet vehetett át a Cionista 
V i l ágs zö ve t sé g  j e ruzsá l e mi 
közgyűlésén. Sajnos,  nem sikerült 
„távriportot” készíteni a rabbi úrral 
ez idáig, elfoglaltságai miatt. Ezt a 
peszachi számban pótoljuk.  Egy 
évekkel ezelőtti, a debreceni  
határon túli konferencián elhangzott 
felszólalásából idézek, melynek té-
mája volt: „Hogyan tovább?” . Ezek 
a gondolatok aktuálisak ma is, 
tanításnak tekinthető a Fák újéve 
alkalmából a megújításról. 
 
 „Kitartásunk a történelem során 
csak azért volt, mert „közösségben” 
éltünk. A XIX. században mikor 
kezdődött a szekularizáció, a 
világon a „közösség” meglazult, 
meggyengült, az individualitás meg 
akarta bontani a közösségi életet, és 
ez az asszimilációt vonta maga után. 
A modern világ kétféle zsidó életet 
teremtett. Egyik a hagyományt és 
vallást megőrző élet, mely a 
„közösségben” zajlik. A másik az 
„egyéni” élet, az új kultúra és ideal-
izmusok keresői, a modern hatásban 
álmodozók. Az új Izraelben a több-
ség a közösség hatása alatt él, az 
ország vezetősége hat a népre. A 
diaszpórában az individualizmus 
uralkodik. A kérdés kérdése, hogy 
mi még zsidóknak nevezhetjük ma 

 
gunkat? Vagy miben vagyunk mi 
zsidók? 
 
Toimbi, a híres angol történész, 
filozófus már tapasztalt és élet-
bölcsességgel megáldott korában, 
amikor Izrael felszabadulásának 
64. évfordulóját ünnepelte, a 
korábbi kijelentéseit átértékelő 
előadást tartott: „Fontosnak tar-
tom, hogy a diaszpórai zsidók 
őrizzék meg hagyományaikat, 
mert képviselik az autentikus 
zsidóságot, az eredeti történelmi 
népet. (Ellentétben a kereszté-
nységgel vagy az iszlámmal) Őál-
taluk lehet egyetértés a világ népei 
között. Nem is lehet elképzelni a 
világot a zsidó nép nélkül.” 
 
Jeremiás próféta szerint: „Mesz-
sziről is megjelent nekem az Úr, 
mert örökkévaló szeretettel szeret-
telek téged…” 
 
.A konferenciánk témája a nagy 
kérdés: „Hogyan tovább?” Amint 
már említettem, a mai idők 
pesszimistává tehetik az embert.  
Javaslatom, hogy tanuljunk a 
múltból, amit jól ismerünk, és ezt 
kell továbbvinnünk folyamatosan. 
Az Örökkévaló áldását adja reánk, 
közösségünkre, szövetségünkre, 
hogy teljesüljenek a próféta sza-
vai: „Újítsa életünket, mint 
valaha.”(Jeremiás) 
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Trump Kushnernek: 

Ha te nem tudsz békét teremte-
ni a Közel-Keleten, 

akkor senki se   
 

Trump dicsérte veje, Jared Kushner 
kivételes képességeit, mint potenciá-
lis közel-keleti békéltető, csütörtök 
este beiktatásának előestéjén, Wa-
shingtonban. 
“Ha te nem tudsz békét teremteni a 
Közel-Keleten, akkor senki se fog,” 
mondta Trump Kushnernek, aki az 
új elnök vezető tanácsadója lesz. 
“Egész életemben azt hallottam, 
hogy ezt az üzletet a legnehezebb 
összehozni, de nekem van egy olyan 
érzésem, hogy Jared remek munkát 
fog végezni.” 

 
Trump beszélt a távolabbi jövőről is, 
elmondta támogatóinak, hogy igényt 
tart rájuk 2020-ban is. 
“Legközelebb a régi módszerrel 
nyerünk,” mert ő és az új kabinet 
munkája meg fogja győzni az embe-
reket. 
 
 

 
Mindeközben Juval Steinitz az inf-
rastruktúra ügyeivel foglalkozó 
miniszter a Hadsereg Rádióban 
pénteken azt nyilatkozta, reméli, 
hogy a Trump-adminisztráció be-
tartja ígéretét és Tel Avivból Jeru-
zsálembe költözteti az Amerikai 
Nagykövetséget. 
 
“Mindannyian imádkozunk, hogy a 
humor és sokszínűség mellett 
Trump felméri a vállára nehezedő 
felelősség súlyát és egy bátor és 
komoly elnököt fogunk látni,” 
mondta Steinitz. “Remélem és hi-
szem, hogy Jeruzsálembe költözteti 
a nagykövetséget. Abszurd, hogy a 
nagykövetségek Tel Avivban van-
nak – az Egyesült Államok kell 
legyen az első, mely Jeruzsálembe 
költözteti, a többi ország pedig idő-
vel követni fogja lépését.” 
 
Trump a héten erősítette meg, hogy 
Kushnert akarja ráállítani az izraeli
-palesztin békefolyamatok elindítá-
sára. A német Bild kérdésére, hogy 
milyen szerepet szán Kushnernek 
Trump így válaszolt: “Tudod mit? 
Jared egy jó srác, Izraellel 
fog  foglalkozni, és eléri azt, ami 
még senkinek se sikerült. Tudod, ő 
egy ösztönös tehetség, ő a legjobb. 
Érted miről beszélek – ösztönös 
tehetség. Veleszületett képessége, 
hogy tudja hogyan kell üzletet köt-
ni, és mindenki kedveli.” 
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Trump azt is elmondta, hogy lánya, 
Ivanka – Kushner felesége – nem 
kap szerepet a kormányban. 
A kérdésre, hogy szándékában áll 
Tel Avivból Jeruzsálembe költöztet-
ni a nagykövetséget: “Nem kom-
mentálom. De majd meglátjuk.” 
 
 
Forrás: Ziva David/ujkelet.live 
 
 

Gev Sella, aki legyőzte 
az afrikai sivatagot 

 
Egy izraeli terepmotoros történel-
met csinált a hét végén Afrikában. 
Az Emek Heferből származó Gev 
Sella, aki még a 18.-ik évét sem 
töltötte be, első alkalommal indult 
az afrikai Rali-ECO versenyen, ahol 
a világ legjobb motorosai mérik 
össze tudásukat. 

 
Talán maga Gev Sella lepődött meg 
legjobban, amikor kiderült, hogy ő 
nyerte meg a nemzetközi versenyt. 
 
 

 
– Eszembe sem jutott, hogy elsőnek 
futhatok be – mondta a világraszóló  
győzelem után a fiatalember. 
Az utolsó szakaszban harmadik 
helyezést ért el, viszont sikerült 
megtartania 50 perces előnyét, ame-
lyet az előző szakaszokban gyűjtött 
össze magának. 
Már a maratoni motorkerékpár ver-
seny kezdetén élre került, kiharcolt 
előnyét képes volt megtartani az 
elismerten nagyon nehéz terepen. A 
rali Eco-Afrika a Dakar-rali utódja-
ként ként jött létre, mivel a Dakar 
versenyeit terrorfenyegetés miatt 
2008-ban Afrikából Dél-Amerikába 
helyezték. 
 
A verseny részvevői Monacóból 
indultak, majd Marokkót és Mauri-
tániát átszelve érkeztek el az út vé-
gére, Dakarba, Szenegál főváros-
ába. A 6500 kilométeres út legyőzé-
se nem mindennapi sportteljesít-
ménynek számit, keveseknek sike-
rül, és a kevesek között is mindösz-
sze egyetlen egy van, aki elsőnek ér 
célba. 
 
2017-ben ez egy újoncnak, az izrae-
li Gev Sellának sikerült.  
 
 
 
Forrás: Gideon Peer/ujkelet.live 
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Címvédés az izraeli 
focibajnokságban? 

 
18 forduló telt az izraeli labdarúgó 
bajnokság alapszakaszából, egye-
lőre nagyon úgy tűnik a bajnoki 
serleg ismét Beer Shevába kerül. 
 
A bajnokság kezdete előtt sokan 
féltették a bajnok Hapoel Beer 
Sheva-t a kettős terheléstől. Úgy 
tűnik azonban, hogy az Európa 
Ligában elért siker nem megy a 
bajnokság rovására. A Hapoel biz-
tosan vezeti a tabellát 8 ponttal, 
félszemmel már a februári Besiktas 
elleni párharcra készülhet a csapat.  
 
A törökök elleni két meccs a klub 
történetének legnagyobb ütközete 
lesz, egy esetleges továbbjutás ese-
tén Korhut Mihályék az Európa 
Liga legjobb 16 együttese közé 
kerülhetnének. 

 

 
A második helyen a trónját vissza-
venni kivánó Maccabi Tel Aviv áll. 
A sárga-kékeknek jót tett a grúz 
edző, Shota Arveladze menesztése, 
jelenleg a csapatnál már 5 éve dol-
gozó Jordi Cruyff ül a kispadon. 
Tel Aviv másik két klubjánál azon-
ban nem lehet túl sok ok az örömre, 
a tabella utolsó két, azaz kiesést érő 
helyét a Bnei Yehuda, illetve a 
Hapoel Tel Aviv foglalja el. 
 
A Hapoel nagyon komoly gondok-
kal küszködik, az anyagi problémá-
kat megelégelve a szövetség 9 pont 
levonásával súlytotta a komoly 
tradiciókkal bíró csapatot, így való-
színűnek látszik, hogy a múlt heti  
1-0-ás Maccabi győzelemmel vég-
ződött meccs volt egy ideig az utol-
só Tel Aviv-i derbi. 
 
Az izraeli másodosztály első két, 
azaz feljutó helyén a papírformá-
nak megfelelően a két tavalyi ki-
eső, a Maccabi Netanya és a 
Hapoel Akko csapata áll. 
 
 
Forrás: Solt Olivér/ujkelet.live 
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Mi újság a Debreceni Zsidó 
Hitközségnél napjainkban?  

 
Az új polgári év első napjaiban va-
gyunk. Mi zsidók, a napi munkán-
kat e naptár szerint is tervezzük. 
Úgy gondolom, hogy ez az alkalom 
lehetőséget ad arra, hogy a közel-
múlt eseményeit számba vegyük, és 
terveinkről beszélgessünk. Szeret-
ném  ha erről a Debreceni Hitközsé-
gi „Chodesh” újság olvasói mellett 
mindazokhoz eljutnának ezek a so-
rok, akik híreket szoktak adni ró-
lunk. Remélem, hogy az informáci-
óik teljesebbé válnak. 
 
Gyakran idézzük közösségünkben 
Szabó Györgynek, a MAZSÖK el-
nökének szavait: „Jó Debrecenben 
zsidónak lenni”! Ezt kiegészíteném 
azzal, hogy:  „ és a zsidó közösség-
gel együtt élni”. Beszélgető társaim 
Horovitz Tamás, a Debreceni Zsidó 
Hitközség elnöke, Dr. Grósz Zsu-
zsanna alelnök, Hidasi Katalin ve-
zetőségi tag, a nőegylet elnöke, és 
Dickmann Sándor és Keresztes Atti-
la vezetőségi tag.   
 
K. G.: - Elnök úr, milyen tevékeny-
ségek voltak a fő jellemzői a múlt 
évben és milyen, irányvonal várható 
ebben az évben ? 
 
H. T. : - Csak röviden beszélnék a 
tavalyi munkánkról. Ezek már a  

 
korábbi évek eredményinek kö-
szönhetőek. Elmondhatjuk, most 
már befejeződtek meglévő értéke-
ink, épületeink rekonstrukciói, 
úgy, mint a zsinagógák, a Pásti 
utcai intézmények, a vágoda, az 
ortodox mikve, a zarándokszállás. 
Már az idei év az első év, amikor a 
felsorolt épületek „üzemszerűen” 
működnek. A zarándokszállás is 
sok látogatót fogadott, a zsinagó-
gáinkat, melyek minden munka-
nap nyitva állnak a nagyközönség 
részére, egyre nagyobb a látoga-
tottsága. 
 
A Pásti utcai Zsinagóga színhelye 
volt többször is kulturális rendez-
vényeknek: őszi zsidó fesztiválon 
kántorkoncert, Debrecen-dixi-
eland klezmer zenével kombinált 
koncertje. Vallási célú rendezvé-
nyeket is tartottunk itt, így a sze-
derestéknek, bármicvónak, közös-
ségi gasztronómia estnek is méltó 
helye volt ez az autentikus zsina-
góga. Kodály Filharmónia is szí-
vesen használja ezt a jó akusztiká-
jú zsinagógát helyszínül, és a jö-
vőbeli konkrét programtervek is 
ismertek már. Rendszeresek a hit-
községünkön a képzőművészeti 
kiállítások, melyek folyamatosan 
megújulnak. 
 
Célunk, hogy intézményeinket 
minél jobban tudjuk használni. 
Ehhez növelni kell marketing te- 
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vékenységünket, hogy a világszín-
vonalú multifunkcionális zsinagó-
gánkat és zarándokszállásunkat, 
melyek a Pásti utca többi muzeális 
épületével turisztikai látványossá-
got képviselnek, még jobban tud-
juk hasznosítani. 
 
De mindenekelőtt a legfontosabb a 
közösségi hitélet fenntartása. A 
mindennapi imádkozás lehetősége 
megvan hitközségünknél, ami már 
vidéken máshol nincs. A zsinagó-
gában nem könnyű feladat, hogy az 
istentiszteletet meg tudjuk tartani. 
Itt kell növelni aktivitásunkat. Saj-
nos, fiatal korosztályú hittestvére-
ink kevesen vannak, a „friss” 
nyugdíjasokat kell jobban bevonni. 
Nem szabad a szüleink, nagyszüle-
ink, őseink által megkezdett láncot, 
hagyományainkat abbahagyni. 
A diaszpórában hitélet, ezen belül 
napi imádkozás nélkül elveszítjük 
hovatartozásunkat. Beszélnünk kell 
arról is, hogy vannak - sajnos- 
olyan hittestvérek, akik nem hogy 
erősítenék, hanem próbálják gyen-
gíteni hitközségünket. Ezen hittest-
véreink vélt sérelmeiket helyezik 
előtérbe. Velük leülünk beszélget-
ni, ezek a tárgyalások az év első 
hetében elkezdődtek, még sikerek-
ről nem számolhatok be. Bízom 
benne, hogy megtaláljuk az egy-
más iránti kölcsönös tisztelet és 
megbecsülés útját. A holokauszt 
borzalmai miatt sajnos kevesen  

 
vagyunk, de mi itt szeretnénk együtt 
építeni közösséget Debrecenben. Szü-
leink, nagyszüleink által gyakorolt 
Ortodox és Statesque hagyományok 
megőrzésére komoly erőfeszítéseket 
teszünk. 
 
A MAZSIHISZ-től felvett kölcsönt az 
ütemezés szerint, tavaly évvégéig tel-
jesítettük, a fennmaradó részre rövi-
desen megállapodást kötünk. Fejlesz-
téseink eredményeként Debrecenben 
hosszútávon biztosítani fogjuk a val-
lási, világi és turisztikai területen a 
hitközség működését. 

A kasrusz szerint működő kóser 
konyhának már híre van városunkon 
kívül is. A zsidó gasztronómia megis-
mertetése is terveink, feladataink kö-
zött szerepel. Kulturális, ismeretter-
jesztő rendezvényeinket nemcsak hit-
testvéreink látogatják. A szabadegye-
temünk már beépült a város kulturális 
programjába, legközelebb január 15-
én Fekete László, a Dohány utcai zsi-
nagóga főkántora Zsidó dallamokról 
tart előadást, február 26-án Darvas 
István, az ORZSE rabbija lesz a ven-
dégünk, téma a Purim. A hitközsé-
günkre a nyitottság a jellemző.  

Elkezdődött a Közép-Kelet európai 
zsidóságot bemutató Emlékközpont 
kialakításának a koncepciója az Ön 
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kormányzat segítségével. Remé-
nyeink szerint a közeljövőben meg-
valósítandó Emlékközpont nem-
csak a Kárpát-medencei zsidóság 
múltját és jelenét mutatja be, ha-
nem az oktatás, a kultúra központja 
is lehet a keleti régióban. 
 
Nagy örömünkre szolgál, hogy 
márciustól beindul a Debrecen Tel-
Aviv repülőjárat, mely további le-
hetőségeket nyit meg a hitközség 
számára. 
 
Büszkék vagyunk arra, hogy Deb-
recen egy igazi spirituális központ, 
ahol az egyházak barátságban mű-
ködnek együtt. Városunkban az 
egyházak különös figyelmet kap-
nak a város polgármesterétől Dr. 
Papp Lászlótól, az Önkormányzat-
tól, mely biztosítéka annak, hogy a 
debreceni zsidóság a város szerves, 
megbecsült részét képezi. 

***** 
 

K. G.: - Alelnök-asszony mit tudna 
hozzáfűzni az elnök úr szavaihoz? 
 
G. Zs.: - Elnök úr minden, hitéle-
tünket, társadalmi megítélésünket, 
de nehézségeinket érintő kérdése-
ket is elmondott. Én egy kicsit rész-
leteznék 1-2 dolgot a már említet-
tek közül. 

 
A zsidóság, mint vallás, és mint 
identitás még ma is kényes téma.  
Sajnos, az antiszemitizmus nem 
múlt el, olykor-olykor meg kell 
küzdeni vele. A korábbi Izrael ál-
lam nagykövete, Ilan Mor úr töb-
bek között nagyon sokat tett azért, 
hogy közelítse a magyarországi 
zsidóságot a társadalmunk bárme-
lyik rétegéhez. Hitvallása meg-
egyezett a mienkével, nevezetesen 
azzal, hogy nyitottnak kell len-
nünk, láthatóvá kell tennünk azt, 
hogy nincs semmi misztikum a 
zsidóság berkein belül, ugyanúgy 
éljük hétköznapjainkat, mint bárki 
más. Mondtuk is neki, hogy Debre-
cenben nyitott ajtókat dönget, hi-
szen ezért is indítottuk útjára im-
már 4 évvel ezelőtt a Zsidó Sza-
badegyetemet. Azt is mondhat-
nánk, hogy zsidóságról nem csak 
zsidóknak. Nagy örömünkre szol-
gál, hogy egyre nagyobb létszámú 
a hallgatóság. Ismerősök, és isme-
retlen arcok egyaránt feltűnnek a 
soron következő alkalmakkor. 
Nem csak saját, ünnepre megjelenő 
újságunkban hirdetjük, hanem a 
Hajdú-Bihari Naplóból is értesül-
het a lakosság a kulturális rovatban 
a szabadegyetem programjairól. 
 
A másik, szívemhez közelálló 
program a Hidasi Kati által részle-
tezett nőegyleti „csoda”. Azért 
hívom így, mert sokáig nem lá- 



17 

A  h i t k ö z s é g  é l e t é b ő l  

 
tott aktivitás valósul meg évek 
óta hitközségünkben. A nőegy-
let tagjai minden programunkon 
segít a szervezésben, lebonyolí-
tásban, és a mínusz 15 fok sem 
riasztja el a hölgyeket a szerdai 
rendszeres programoktól. Igyekez-
nek napjaikat úgy beosztani, hogy 
a szerda=nőegylet!!! 
 
Közel két éve alakult meg a ZS-
faktor nevű kórus, mely nemcsak 
szórakozik, hanem – reméljük- 
szórakoztat is, mindannyiunk örö-
mére. 
 
Nem kis feladat az idegen nyelvű 
dalok szövegének, dallamának 
megtanulása sem, de a kiváló han-
gulat feledtet minden nehézséget. 
Én a sok évtizedes kihagyás után 
szívesen kísérem őket és a dalokat 
zongorán. 
 
Mi is azon fáradozunk, hogy bő-
vüljön a nőegyleti létszám, mert 
csak együtt vagyunk „ütőképesek”. 

***** 
 

K. G.: - A szó Hidasi Katié. A sa-
ját területének, a nőegyletnek az 
eredményeiről, és terveiről kérdez-
ném. 
 
H. K: - Gondolom, hogy az elnök 
úr azért nem beszélt a Nőegyletről,  

 
mert ezt nekem szánta.   
A nőegylet felélénkülésének kö-
szönhetően egyre bővül hetente a 
látogatók létszáma. Klubunk nyi-
tott. Ezért a zsidóság értékeit, kul-
túráját tisztelő, és szerető hölgyek, 
és férjeik találkozási pontja is a 
rendszeres szerda délutáni prog-
ram. 
Feladataink közé tartoznak: a rá-
szorulók figyelemmel követése, az 
ünnepekre felkészülés.  
A szokásos ünnepi rendezvényekre 
saját programról gondoskodunk.  
Közösen megbeszéljük a családi, 
politikai, minden bennünket foglal-
koztató kérdést, amihez nem ér-
tünk, vagy csak kíváncsiak va-
gyunk, ahhoz köreinkből a szakma 
kiválóságait felkérve kapunk tájé-
koztatást. Egyes témákban szívesen 
segítenek eligazodni, akár jogi, 
életvezetési, baleset megelőzési, 
kulturális, irodalmi, számítástech-
nikai területekről legyen szó. 
 
A DZSH Rachel-Nőegyletének 
facebook oldalán napra készen le-
het követni a tevékenységeinket. 
A Karitatív Testületben végzett 
munkánkat már Debrecen városi 
szintjén is elismerte. A Rachel Nő-
egylet ZS-faktor énekkara dr. 
Grósz Zsuzsa irányításával és zon-
gora kíséretével a hallgatóság és a 
saját magunk szórakoztatására és 
örömére is történik. 
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Fellépéseink alkalmával héber, 
jidis dalok, széles körben ismert 
slágerek, feldolgozások magyar és 
idegen nyelven hallhatók. 
 
A jövőben is számos program vár a 
hozzánk látogatókra. Hetente szer-
dán, 14 órától a klubban találko-
zunk. 15-órától AVIVA torna, 16 
órától előadások, melyeknek témá-
ja a facebookon olvasható. A teljes-
ség igénye nélkül mondom e pár 
gondolatot. 
 
Igazi értékét az oda ellátogatók jó 
hangulata, igénye, felelőssége tartja 
össze. 

***** 
 

K. G.: - Dickmann Sanyi, Te vagy 
a vezetőség legfiatalabb tagja, a 
fiatalság képviselője. Hogyan látod 
helyzetünket, és a jövőnket? 
 
D. S.: - Relatíve tényleg én vagyok 
a legfiatalabb vezetőségi tag. A 
zsidó ifjúsági szervezetben gyerek-
korom óta tevékenykedtem, majd 
vezetőként vettem részt a szervezet 
munkájában. 
Az otthoni háttér, az OR-ZSE és a 
debreceni egyetemi tanulmányaim 
egyértelművé tették a közösségi 
életben való részvételt. Most már a 
családi kötelezettségek mellett kell 
ezt tennem. Úgy érzem, hogy a hit-
élet fenntartása alapvető a hitköz 
 

 
ség életében, de nem az az egyet-
len hely ahol a közösség formáló-
dik. Azokkal, akikkel gyermekko-
romat együtt töltöttem a szélrózsa 
minden irányába eltávolodtak vá-
rosunktól. 
A háború után született 2. és 3. 
generációs hittestvéreinkre lehet 
számítani, őket kell aktivizálni. A 
„fiatal” nyugdíjasokban látok le-
hetőséget, Ők, azok akik még aktí-
van részt tudnak venni a közösség 
életében. Már nem kell a munka 
mókuskerekét hajtani, de elég tett-
vágy és erő van bennük.  A vallási 
ismeretekben való hiányosság nem 
lehet akadálya a napi zsinagógai 
részvételben. A hitközségnek is 
segítséget kell adni ehhez. Nekem 
se sok szabad időm van, de amikor 
időm engedi részt veszek az Isten-
tiszteleteken.  Ez teljessé teszi éle-
tünket. Nagyon jó, hogy van kóser 
konyhánk, de a kóser élelmiszerek 
forgalmazását is meg kellene szer-
vezni. Egyre több  kóser élelmi-
szert lehet kapni a szupermarke-
tekben, de a tejtermékek és a hús-
készítmények terén azért jelentős 
lemaradás van Budapesthez vagy 
külföldhöz képest. Nagy reménye-
ket fűzök a márciusban induló Tel
-Aviv- Debrecen járathoz. Remé-
lem, az a légihíd összeköti majd 
nem csak a városokat, hanem az 
embereket is. 
 

***** 
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K. G..: - Te vagy a legújabb tagja 
vezetőségnek  Keresztes Attila, aki 
segített a hitközség munkáját. Le-
het, hogy nem mindenki ismer. Pár 
szót mondjál magadról légy szíves. 
 
K. A.:. - Schlenk Attilaként láttam 
meg a napvilágot  Debrecenben, 47 
éves vagyok. Édesapám zsidó szár-
mazású kutató volt, anyai ágról 
nagyapám Fülep Kornél újságíró a 
helyi naplónál auschwitzi túlélő-
ként azon szerencsésekhez tartoz-
hatott aki újra kezdhette az életét 
Debrecenben. Családos ember va-
gyok. Két nagy lányom van. Saj-
nos szüleim korai halála miatt na-
gyon keveset tudhattam zsidó szár-
mazásomról. Később már felnőtt-
ként saját elhatározásomból Rad-
nóti Zoltán rabbi segítségével sike-
rült sok mindent megtanulnom er-
ről a gyönyörű vallásról, amit a ma 
mai napig megélek. Kereskedelem-
mel foglalkozok, gazdasági szak-
ember vagyok. 
 
K. G..: - Hogy érzed magadat a 
közösségben ? 
 
K. A.: - Nagyon jól érzem magam, 
örülök neki, hogy ilyen nagyszerű 
fejlesztéseket sikerült meg-
valósítani Debrecenben. Jó érzéssel 
tölt el, hogy rendszeresen egy szép 
felújított zsinagógába járhatok. 
 
 

 
K. G.: - Miben látsz lehetőséget, 
tartalékot a hitközségben? 
 
K. A..: - Én úgy gondolom, hogy a 
debreceni zsidóságnak rengeteg jó 
lehetősége van. Helyileg itt a város 
szívében színes programokon, ren-
dezvényeken, koncerteken keresz-
tül megmutatnia magát, hogy eljus-
son a híre azokhoz az emberekhez 
is akik még nem ismerik 
kultúránkat. És ebben a kulturális 
nyitásban sokféle lehetőség rejlik. 
Többek között fontosnak tartom, 
hogy a többi hitközséggel jó 
kapcsolatot ápoljunk, és kihasznál-
juk az ebben rejlő nagyszerű lehe-
tőségeket. 
 
K. G..: - Milyen területen kellene 
kiterjeszteni, javítani a tevékenysé-
geket? 
 
K. A..: - Hiszek benne, hogy ezek a 
fajta kapcsolatok kiépítése gazdasá-
gi fellendülést is hozhatnak a hit-
községnek. Az együttműködés és, 
akár az ebből kialakuló baráti 
kapcsolatok fenntarthatják és 
bővíthetik a folyamatos működést. 
 
K. G..: - Miben tudsz segíteni? 
 
K. A..: - A hitélet szempontjából 
számíthatnak rám a zsinagógába 
járók, hiszen rendszeresen járok, és 
szeretnék a jövőben is részt venni a 
debreceni hitéletben. A másik  
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oldalról alapvetően gazdasági 
szakembernek tartom magamat. 
Ötleteimmel igyekszem más jellegű 
hasznot is hozni a hitközségnek, 
amennyiben igénylitek. Örömmel 
teszem. 

***** 
 
K. G.: - Egyre jobban úgy látom, 
hogy egy élő hitközséget mondha-
tunk magunkénak, jó úton hala-
dunk, látjuk célunkat a 2017-es 
polgári esztendőben is! De ez egye-
dül nem megy! Csak együtt tudjuk 
élvezni a korunknak megfelelő in-
tézményeinket tagságunkkal, ven-
dégeinkkel és programjainkkal 
megtöltve! 
 

Kreisler Gábor 

 

 
Közvetlen járat Debrecen 

és Tel-Aviv között 
 

 
A jelentős mérföldkő alkalmából 
tartott sajtótájékoztatót múlt év 
végén a Wizz Air, ahol bejelentet-
te, hogy új járatot indít Debrecen-
ből az izraeli Tel-Avivba. Március 
26-ától hetente két alkalommal, 
szerdán és vasárnap utazhatunk 
majd.  

 
Tel-Aviv nagyon fontos kapcsoló-
dási pontot jelent számunkra, hi-
szen a város a Közel-Kelet egyik 
legfontosabb légi közlekedési köz-
pontja. Debrecenben él hazánk má-
sodik legnagyobb zsidó közössége, 
az ország keleti részében sok val-
lásturisztikai érték található, amit 
érdemes megtekinteni. De termé-
szetesen a kiutazó turizmus is élet-
képes ebben a relációban – indo-
kolta a járat szükségességét Papp 
László polgármester. 
 

 C í v i s  h í r e k  
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A járat indulása alkalmából Dr. 
Hunyadi László, Izrael Állam tisz-
teletbeli konzulja levélben köszöne-
tét fejezte ki mindazoknak, akik a 
hivatalos megerősítés szerint ér-
demlegesen tettek a járat megindítá-
sáért: Dr. Papp Lászlónak, Debre-
cen polgármesterének, Váradi Jó-
zsefnek, a Wizz Air igazgatójának, 
Tamás László járatfejlesztési igaz-
gatónak és Herdon Istvánnak, a 
Xanga csoport vezérigazgatójának. 
Az induló járat által kínált lehetősé-
gekre támaszkodva a Konzulátus 
kiemelt feladatának tartja a Ma-
gyarország, különösen annak keleti  
régiói és Izrael közötti kulturális, 
tudományos és gazdasági kapcsola-
tok fejlesztését. 
 
A Debreceni Zsidó Hitközségnek is 
nagy öröm és megtiszteltetés. Dr. 
Papp László polgármester és 
Horovitz Tamás által már többször 
jelzett álom  megvalósult. Nem kell 
Budapestre felmenni az utazni vá-
gyóknak, időben még közelebb let-
tünk Izraelhez. Az izraeli diákok is 
nagy örömmel fogadták a hírt.  
 
Kívánjuk mindenkinek, hogy egész-
ségben minél többször használja ki 
ezt a nagyszerű lehetőséget! 

 
 

 
Beszélgetés Deutsch-Magallal 

 
Kutya jó világ jött Snow számára 
Debrecenben 

 
Snow-t az alaszkai malamutot 
először Debrecenben a nyilvános 
chanukai gyertyagyújtáson láttam. 
A feleségemmel jó barátságba 
került, szívesen viselte a fényké-
pezést, mint ahogyan a képen is  
látszik. A napokban nagy sztár lett 
az interneten, az újságokban és a 
televízióban a gazdájával együtt. 
 
A dolog érdekessége, hogy a fiatal 
kutya tulajdonosa, a meleg éghaj-
latról származó Magal Deutsch, 
izraeli diák. Interneten keresztül 
sikerült vele beszélgetni, a napok-
ban szlovák Tátrát élvezi a 
Deutsch család, a kutyának ott-
honos környezetben. 
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Alább a beszélgetésünket olvashat-
ják, melyet angolról fordítottam: 
 

- Kedves Magal! Te, és malumut 
kutyád, Snow, az újságokban és a 
televízióban a város Izraeli sztárja 
lett. Milyen sztárnak lenni? 

 
Múlt vasárnap elővettem az álta-
lam készített a szánt, a szép havat 
kihasználtam. A szokásos reggeli 
sétánkat most ezzel tettük meg A 
szánhúzás közben a Hajdu-online 
internetes portál fotósa lefényké-
pezett minket, riportot csinált, a 
cikk megjelent rólunk. Jelenleg 
már 20 cikket és két televíziós 
felvételt tudhatunk magunkénak. 
Őrültségnek tűnhet, hogy valaki 
sajátkészítésű szánját kutya 
húzatja Debrecenben az Egyetem 
sugárúton, és valaki ilyen fajta 
sportot űz a kutyájával: Talán 
sikerül befolyásolni az embereket, 
hogy menjenek ki a kutyájukkal a 
szabadba, így vidámak lesznek, és  

 
örömmel fogja őket eltölteni ez a 
szórakoztató sport! Engem bol-
doggá tesz! 

 
- Tudom, hogy itt tanulsz a debre-
ceni orvosi egyetemen.  Hányad 
éves vagy?  

Másodéves vagyok, idén februárban 
leszek 28 éves. 

- Hol laksz Izraelben?  

Hod HaSharonban.  

 - Miért pont városunkban, Debre-
cenben tanulsz?  

A Debreceni Egyetem egy jó nevű 
egyetem, igaz nagyon nehéz a ta-
nulás, de hosszú távon meghozza a 
gyümölcsét. Debrecen nem olyan 
nagy város, jobban szeretjük a kis-
városi környezetet a feleségemmel 
együtt. Barnak, aki velem együtt  
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van itt, fontos a környezet, 
szeretünk sétálni a Nagyerdőben. 
 
- Úgy tudom, vannak magyar 
nyelvű gyökereid.  Ez igaz?  
Beszélsz magyarul? 

A nagymamám és nagyapám az 
apám oldaláról magyar, elhagyták 
Magyarországot a holokauszt után, 
Izraelbe vándoroltak. A nagyapám 
az orvosi egyetemen Jugosz-
láviában tanult. Amint látod, van-
nak magyar gyökereim, otthon hal-
lottam magyar beszédet. Apám 
beszél magyarul, én is elég jól 
értem nyelveteket, egy kicsit 
beszélek is. 
 
- Hogy érzed magad Debrecenben, 
milyenek a benyomásaid? 
 
Az izraeli diákok közössége 
nagyon szívélyes és családias. A 
várost is szeretem. 
 
Szeretnék többet megtudni a debre-
ceni zsidó közösségről és megis-
merni a történetét. Engem nagyon 
érdekel a magyarországi zsidók 
történelme. 
  
- A kutyád hogy érzi itt magát? Hol 
jobb neki?  
Itt, vagy Izraelben? Milyen el-
foglaltságot igényel egy ilyen nagy 
kutya? 

 
Azt hiszem, ez a kombináció a leg-
jobb a Snownak, aki még ifjú. Té-
len lehetősége van a tél örömeinek 
élvezésére, a hideg időjárás és a hó 
az ő világa. Mi is szeretjük a sza-
badtéri időtöltéseket, főleg az erdő-
ben, mert nincs olyan sok zöld 
terület Izraelben. Természetesen a 
nyári szünetben megyünk haza Iz-
raelbe, ott már várják a kutya-
barátok. Ott is szeret futkározni, 
kerékpárral együtt futni, nagyon 
szórakoztató számra a tengerpart is.  

 
- Mi a mai napi programja a 
kutyának? 
 
Legkevesebb 3-szor naponta kime-
gyünk a házból, legalább ezek 
közül az egyik minimum másfél 
órás séta. A legtöbb séta erőnléti, 
ahol valamilyen eszközzel hozzám 
kapcsolódik, és ő húz engem.  
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Alapösztönéből adódóan szeret 
húzni valamit, pl. a kerékpárosokat. 
Sok trükkös „gyakorlata” is van, 
amit élvez. Szeret új dolgokat ta-
nulni. 
 
- Mit csinál a kutya, ha az egyete-
men vagy? 
 
Együtt élek a feleségemmel, nap-
közben ő viseli gondját. Nagyon jó 
stress- és fáradtságoldó nekünk ez a 
családtag. 
-  A malamut kutyák mennyire el-
terjedtek Izraelben? 

 
Nem annyira elterjedt. Izraelben 
van egy klubunk a malamut tulaj-
donosoknak. Mi nagyon komolyan 
figyelünk arra, hogy senki ne 
vásároljon felelőtlenül malamutot, 
és arra, hogy elkerüljék az olyan 
keresztezéseket, mely nem tiszta 
utódokhoz vezethetnek. 
Napjainkban a husky népszerűbb és 
ismertebb, mint a malamut. Ennek 
oka az ár, és az a tény, hogy a leg-
több husky nem fajtiszta, és sok 
betegségben szenvedhet, amit a 
felelőtlen tulajdonosok a felelőtlen 
keresztezésekkel tetézhetnek... A 
malamutnál nincsenek ezek a 
veszélyek! 
 
Köszönöm szépen a beszélgetést. 
Látom, hogy kutya jó világ van 
nálatok! 
 

 
Beszélgetés az izraeli 

Tu biSvatról 
 

Megkérdeztem Magal Deutschot, a 
malamut kutyájáról ismert új izrae-
li diák barátomat, mit csinálnak 
Izraelben Tu biSvatkor. 
 
Magal: Annyiféle gyümölcsöt 
eszünk emennyit csak tudunk. Izra-
elben még többféle van, mint nála-
tok. Ez egy nemes verseny is, hogy 
ki mennyit talál. A gyermekek is-
kolákban, óvodákban ilyenkor fát 
ültetnek, ez rendszeres program. 
De a  felnőttek, a politikusok sem 
felejtkeznek erről a szép gesztus-
ról. 

Magyarországon is megemléke-
zünk erről a hagyományról lehető-
ségeink szerint . Igaz itt még akkor 
lehet, hogy tél lesz, aminek ku-
tyánk, Snow örül, de Izraelben már 
tavasz lesz. 

k. g. 

***** 
Jason Dov Greenblatt amerikai 
jogász lett,  Donald Trump  ameri-
kai elnöknek,  izraeli politikai 
tanácsadója a Fehér Házban. Dov 
édesanyja, Lefkovits Vera, a Pásti 
utcáról vándorolt ki. 
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Zelk Zoltán 
Mit mondanak a madarak? 
 
Hát te igazán megérted, 
mit a madarak beszélnek? 
nemcsak csipegnek, pityegnek,  
fütyülnek és csiripelnek? 
-Ó, dehogyis, szólnak mást is, 
van őnekik szavuk száz is, 
vagy talán még ezerszáz is! 
 
Cinke 
Hallgasd csak a cinegét, 
azt mondja, hogy: "Nyitnikék! 
Elolvadt a hó, a jég 
ne aludjon kert, a rét, 
az a dolguk: nyitni, nyitni, 
virágot, rügyet kinyitni, 
nyitni, nyitni, nyitnikék!" 
Nem mindig ilyen vidámak, 
mikor téli ágra szállnak, 
eledelre nem találnak, 
panaszkodnak: "Nincs... nincs... 
nincs... 
Itt sincs...itt sincs, sincs, sincs, 
sincs..." 
Ha valamit mégis lelnek, 
még akkor sem örvendeznek, 
mert keveset ád a tél- 
mondják is, hogy: "Kicsit ér!" 
Kicsit ér! Kicsit ér! 
 
Rigó 
Hát most milyen madár szól itt? 
S hallod, éppen téged szólít 
téged szólít, tőled kérdi, 
tudsz számolni? Mondd meg néki,  
ezer fán mennyi dió. 

 
Ha nem felelsz, hát megmondja, 
tavaly ősszel megszámolta, 
ezer fán annyi dió,  
hogy éppen egy millió! 
Fiú! Fiú! Millió! 
Millió! Millió! 
 
Pacsirta 
Ez meg milyen madár lehet? 
Túlszállt már három felleget,  
s mindjárt eléri az eget! 
A pacsirta! ki más lehet?! 
Mindig csak az eget járja, 
földön fészkel, égen szárnyal, 
sohase röpül a fára! 
Figyeljed csak milyen tréfás, 
jókedvű a mondókája: 
"Felmegyek!  
felmegyek! 
megnézem 
az eget! 
Kérek ott 
szekeret,  
lovat 
és  
szeke-
ret!" 
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Tájékoztatjuk Önöket, hogy a 
debreceni zsidó temető elérhető 
az interneten keresztül.  
Az adatbázisban név alapján lehet 
keresni, a sírokról készült fotók 
is megtalálhatók. 
 
Link címe:  
zsidotemeto.debrecen.erda.hu 
 

Temető nyitva tartása: 
 
Hétfőtől—csütörtökig: 7,00-15,00 
Pénteken:        8,00-12,00 
Vasárnap:        9,00-13,00 
 
Szombaton, zsidó és keresztény  
ünnepnapokon zárva tart. 
Sürgős esetben hívható telefon-
számok: 
 
06-52-415-861,   06-20-483-2761,  
06-30-846-1703, 06-20-512-4672 
 

***** 
 

Tájékoztatjuk Önöket, hogy újra 
lehetőség van igénybe venni a hit-
község autóját a mindennapi 
imádkozásokhoz. 
 
Aki szeretné igénybe venni a szol-
gáltatást, kérjük jelezze a hitköz-
ségi irodán. 
 

 K ö z é r d e k ű  G y á s z h í r e k  

 
Megemlékeztünk Smot szombat-
ján Heller József két éve elhunyt 
hittestvérünkről. Jakov ben Jic-
hak éveken át volt tagja az 
előljáróságnak. Példamutató éle-
tét Horovitz Tamás elnök, és fia 
Zsolt idézte fel, mely követendő 
számunkra. A szép kidust az ösz-
szetartó család adta a megjelent 
szép számú hitközségi tagok szá-
mára. Áldott emléke sokáig ma-
radjon emlékezetünkben! 
 

***** 
 
Köves Józsefné (Strauszmann 
Katalin) 93 éves korában elhunyt 
hittestvérünket február 23-án he-
lyezték örök nyugalomba Buda-
pesten. Emléke legyen áldott! 
 

***** 
 
Nagy részvéttel helyeztük örök 
nyugalomra dr. Erdős Évát, 69 
éves korában elhunyt hittestvé-
rünket december 30-án. 

Maradjon emléke örökké áldott! 
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A délután házigazdája Fehér 
Tamás volt. Megemlékezett a 
Makkabeusok szír görögök fe-
letti győzelméről, a jeruzsálemi 
Szentély megtisztításáról és 
újraavatásáról, valamint a 
nyolc napon át égő mécses cso-
dájáról. Nem maradt el a hu-
mor elmélkedésében sem, 
melyben a chanuka gyertya 
előnyét fejtette ki az adventi 
fényekkel szemben. A Grósz 
Zsuzsanna által felolvasott írás 
a leg megfelelőbb chanukai 
olaj keresését szintén a humor 
oldaláról mutatta be mai felfo-
gásában. 
 
A Csokonai Színház művészei, 
Mercs Angéla, Garay-Nagy 
Tamás és Hajdú Péter vidám 
műsorral szórakoztatta közön-
séget. 
 
A főműsorszám a Rachel nő-
egylet kórusának előadása volt. 
Tovább bővítették repertoárju-
kat, ismert olasz slágereket 
hallhattunk a „Don Corleone 
nyomában” című programjuk-
ban. A „ZS-faktor” kórust zon-
gorán Grósz Zsuzsanna kísérte. 
 
 

 
Chanukai fények 

Debrecenben 5777-ben 
 

Chanuka fényei ragyogták be he-
tünket. December 24-én, szomba-
ton gyújtottuk meg az első 
Chanuka-gyertyát, majd minden 
este a Bet Hamidrasban, a hagyo-
mányos imák és dallamok mel-
lett. December 28-án este az ötö-
dik gyertya meggyújtása közö-
sen, a hitközség chanukai ünnep-
ségén történt. 

 
A székház kultúrtermében Fehér 
Tamás által lobbantak fel a 
chanuka lángok. A közönség Éli-
ás Viktor kántorjelölttel és a 
„Zs”-faktor kórusunkkal szólal-
tak meg az ismert dallamokat. A 
közönség éneklése meg családia-
sabbá tette ezt a momentumot. 
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A kivetítőn a szöveg mellett vic-
ces illusztrációkat láthatott a kö-
zönség. Horovitz Tamás elnök 
megköszönte a jelenlévőknek, 
hogy velünk együtt ünnepeltek, 
és aktívan részt vettek az ünnepi 
műsorban. Remélte, hogy az egy-
re színvonalasabb kórus előadá-
sát, hitközségen kívül is bemutat-
ják majd, akár Izraelben is, ahova 
a direkt repülőjárattal könnyen el 
lehet nemsokára jutni. A kóser 
konyhánk által készített ízletes 
chanukai fánk természetesen nem 
maradhatott el.  
 
Ezután a Piac és Bajcsy-
Zsilinszky utca sarkán rendezett 
közös gyertya-gyújtáson az izrae-
li diákokon kívül hitközségünk 
tagjai mellett a város járókelői is 
megcsodálták a chanukai fénye-
ket, melyek beragyogták a várost  

 
a karácsonyi fények mellett.  A  
Shmuel Faigen és felesége, 
Riki által szervezett, és Megye-
ri A. Jonatán által moderált 
rendezvényen többek között 
felkérték Komolay Szabolcsot, 
Debrecen város alpolgármes-
terét, Prof. dr. Hunyadi Lász-
lót, Izrael államának tisztelet-
beli konzulját, valamint 
Horovitz Tamást, a Debreceni 
Zsidó Hitközség elnökét a ha-
talmas chanukia lángjainak fel-
lobbantására. Az ének, a tánc, a 
tűzzsonglőr show, a meleg tea 
feledtették az igazi téli hideget. 
Itt sem maradt el a finom 
chanukai fánk. Nagyon jól el-
fértek cívisvárosunkban a 
chanukai fények az adventiek 
szomszédságában. 
Reméljük, hogy az évezredek 
óta tartó csodát még sokáig lát-
hatjuk együtt! 
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Nefesh Yehudi csoport 

Debrecenben 
 

Ismét egy izraeli csoport volt 
látogatott január 6-án, pénteken a 
Debreceni Zsidó Hitközséghez a 
Nefesh Yehudi szervezésében, 
vezetőik Dudi és Yonatan voltak. 
Vezetőik korábban személyesen 
mérték fel a magyarországi he-
lyeket, ahol izraeli diákoknak 
meg tudják mutatni a holokauszt 
nyomait, élőben láthatják és hall-
hatják ezeket. Egyik színhelyül 
Debrecent választották többszöri 
egyeztetés után. 

Sajnáltuk a 45 diákot, amikor a -
15 fokban leszálltak az autóbusz-
ról. Sajnos, a megbeszélt és az 
előkészített programokat le kel- 

 
lett rövidíteni, ugyani is 1 óra 
késéssel érkeztek. Az ortodox 
zsinagóga és az emlékfal megte-
kintése Dr. Grósz Zsuzsanna 
alelnök és Kreisler Gábor segít-
ségével történt. Ezután átmentek 
a  Bet Hamidrasba, a napi 
mádkozások színhelyére. 

Itt a meleg helyiségben jólesett a 
forró kávé és tea.  Itt 4 olyan hit-
testvérünk várta őket, akiket 
Debrecenből Ausztriába hurcol-
tak el 1944-ben. 

Horovitz Tamás hitközségi el-
nök köszöntötte a vendégeket, a 
hitközségünkről, és a holokauszt 
debreceni történetéről beszélt a 
diákoknak.  A túlélőket nagy 
tisztelettel vették körül a vendé-
gek, kérdéseikkel ostromolták 
őket. A kérdések özönének csak 
az idő korlát szabott határt, 
ugyanis szombat beálltára Bod-
rogkeresztúrba (Keresztir) akar-
tak megérkezni. A családias, de 
szomorú beszélgetést a téma 
szelleméhez illő nigunok gitár és 
hegedű kísérete melletti zenélés 
oldotta fel. 
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A túlélők visszaemlékezéseiket 
könnyes szemmel mondták el. 
Láttuk, hogy a diákok többségé-
nek megrázó volt a hallott holo-
kauszt történet, Izraelben szüle-
tett, vagy a világ déli országaiból 
alijázott (bevándorolt) egyete-
mistáknak. 

A Nefesh Yehudi szervezet célja, 
hogy élőben mutat be olyan té-
mákat, mely az egyetemi okta-
tásból kimarad. Örülünk, hogy 
mi is hozzájárultunk programjuk 
sikeréhez. 

Várjuk az újabb csoportjaikat! 

 
Nemzetközi elismerés a 
debreceni főrabbinak 

 
 
2017. január 2-4-e között, a jeru-
zsálemi Ramada hotelben a Cio-
nista Világszövetség szervezésé-
ben az ortodox rabbik hagyomá-
nyos kongresszusára került sor, 
melyet Jeruzsálem egyesítésének 
50. évfordulója alkalmából tar-
tottak. 
 
42 országból 136 rabbi vett részt 
ezen a különleges eseményen, 
ahol kiemelt témaként szerepelt 
az antiszemitizmus elleni harc. 
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Az első napon a debreceni főrab-
bi, Dr. Asher Ehrenfeld 40 éves 
rabbi-szolgálata, és a diaszpórá-
ban, Debrecenért és másutt kifej-
tett 25 évéért, elismeréseként 
oklevelet vehetett át Yehiel 
Wassermanntól. 

 
A kitüntetést  Shlomo Moshe 
Amar Jeruzsálem szefárd főrab-
bija,  és Arye Stern, Jeruzsálem 
askenáz főrabbija is aláírt többek 
között. 
 
Az ünnepelt méltatására beszédet 
mondott a Rabbi Yehiel Wasser-
mann, a Cionista Világszövetség 
diaszpórában élők vallási ügyei-
ért felelős központjának vezető-
je. 
 
A konferencián jelen volt az izra-
eli kormány képviseletében 
Naftali Bennett diaszpóraügyi  

 
miniszter, Eli Ben-Dahan védel 
mi miniszter helyettes, Nir 
Barkat jeruzsálemi polgármester, 
valamint David Lau izraeli és 
Shlomo Moshe Amar Jeruzsále-
mi főrabbi is.  
 
Az izraeli hadsereg főkántora, 
Shai Avramson különleges mű-
sorával zárult a kongresszus első 
estje. 
Elismerés ez a magyarországi, 
ezen belül a debreceni zsidóság-
nak is. 
 
MAZAL TOV Rabbi Úr,  bisz 
hundert und zwanzig! 
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Hitélet és kultúra 

Debrecenben 
 

Tevet 16-a, Vajchi szombatja, és 
az egész hétvége ünnepélyeseb-
ben zajlott le a Debreceni Zsidó 
Hitközségnél, mint máskor.  A 
téli hideg ellenére szép, a 
szokásosnál is nagyobb létszá-
munk volt a Bet Hamidrashban. 
Péntek este a szombat köszön-
tése imáit Éliás Viktor kántor-
jelölt recitálta. Viktor az ORZSE 
kántor képzésének hallgatója, a 
mindennapi  imádkozásnál 
nagyon jó kiegészíti eddigi is-
mereteit az újonnan tanultakkal.  
 
Szombaton sűrű hóesésben jöt-
tünk. Az izraeli egyetemisták is 
színesítették a szokásos minjent. 
A sachriszt Éliás Viktor dalla-
mos imádkozásában hallottuk. 
 
Shmuel Faigen gyönyörű, hibát-
lan lejnolása illett a szombatunk 
szentségéhez. A Gabenek nehéz 
dolga volt, mert három Lévi 
közül kellett felhívnia a Tórához. 
Gábor Zolira esett a választás, ő 
Debrecenből elszármazott ven-
dég volt. Ezen a szombaton fe-
jeztük be a Mózes első könyvét,  

 
jó volt hallani, amikor a minjen- 
tagok kórusban mondták: 
Cházák, cházák vönitchazék. A 
Miszefet az iraki származású, 
Angliában élő, Debrecenben ta-
nuló egyetemista, Ezra imád-
kozta, számunkra érdekesen an-
golos és keleties kiejtéssel. A 
kidusnál a hitközség kóser 
pálinkája és süteménye mellett a 
szokásos kólecolás következett.  
 

A délutáni ima zmireszolás és 
tanulás, a heti szakasz felidézése 
mellett zajlott.  A Havdola gyer-
tyát a legfiatalabb, Ezra imád-
kozása mellett gyújtottuk meg. 
Minden esélyünk adva volt, 
hogy a hetünk jól induljon, ez 
így is történt. 
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Hitközségünknél már 4. éve 
sikeresen működik a zsidó sza-
badegyetem. Nemcsak a Hit-
község, hanem a város program-
jaiba is beépült. A polgári újév 
első szabadegyetemi össze-
jövetelére január 15-én, vasárnap 
került sor. 
Fekete László, a Dohány utcai 
Zsinagóga főkántorának elő-
adását, gyönyörű kántori bariton 
hangját élvezhette a közel 100 
tagú közönség a Hitközség 
kultúrtermében. Bepillantást 
kaptunk a zsidó liturgia törté-
netébe, ókortól napjainkig. 
 
Az előadó arra is rámutatott, 
hogy voltak olyan szerzők, akik 
beépítették a zsidó liturgiát az 
operairodalomba. A napi és az 
ünnepi imákkal a hitélet szépsé-
geibe vezetett be bennünket a 
főkántor úr. 

 
Hallhattuk, hogy a keleti 
(mizrachi) hatást sem nélkülözik 
a mai imádkozásunk. Csodálatos 
hangját video és CD-k színesítet-
ték. 
 
A főkántor úr oktatói gyakorlata 
is megnyilvánult tematikájában, 
a művészi teljesítmény mellett a 
tanítással a zsidó zenei vallási 
kultúra érdekességei is elő-
kerültek. Az előadásnak a dél-
utáni ima szabott határt, ahol a 
főkántor volt az előimádkozó. 
Ez is nagy élmény volt! 
A főkántor úr a Hitközség szék-
házában épült zarándokszálláson 
töltötte az éjszakát. 
 

Január 16-án reggel ismét élvez-
hettük a főkántor úr hangját. 
Valószínű, hogy az ő személyé-
nek is köszönhetően, kibővült 
minjenünk volt. Az előimád 
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kozást és lejnolást is a Mózes 
második könyvéből ő végezte 
legnagyobb örömünkre. Az 
imádkozás végén a reggelinél a 
bundás kenyér, kávé és tea mel-
lett beszélgettünk. A napot a 
főkántor úr az Éliás Viktor kán-
tor-jelölttel való konzultációra 
fordította, mely a mincha-maariv 
időpontjáig tartott. Ismét Fekete 
főkántor úr állt az Omed elé.  

 
Jutott idő a régi vágoda és mikve 
megtekintésére is. Amikor a 
vonathoz kikísértük, csak annyit 
mondott: „jól éreztem magam”. 
Mi is ezt mondjuk, nagyon jól 
éreztük magunkat társaságában. 
Reméljük, hogy a debreceni, és a 
hozzánk látogató hittestvéreink 
is ezt mondhatják 120 évig. 

 
Kedves Olvasóink! 
 
Örömmel tájékoztatjuk minden 
kedves olvasónkat, hogy a Debre-
ceni Zsidó Templomért és Temető-
ért Alapítvány gondozásában 2017. 
január 11-től, megnyílik a Debre-
ceni Zsidó Hitközség Könyvtára. 
A korábban adományokból beérke-
zett könyvek mellet sikerült új mű-
veket is vásárolnunk, a MAZSI-
HISZ Ifjúsági Tagozata, valamint a 
MAZSÖK támogatásával. A 
könyvtár állománya egyaránt tar-
talmaz világirodalmi, és hazai iro-
dalmi írásokat, valamint zsidó iro-
dalmi könyveket is. A szépiroda-
lom mellett, ismeretterjesztő, és 
idegen-nyelvi könyvekkel, lexiko-
nokkal, folyóiratokkal is tudunk 
szolgálni.  
 
Kérjük önöket, amennyiben lehet-
séges látogassák könyvtárunkat, 
melyet folyamatosan kívánunk fej-
leszteni, mind saját forrásból, mind 
pedig könyvadományokból. 
 
A könyvtár helye: Debreceni Zsidó 
Hitközség Székháza, tárgyaló 
4025 Debrecen Bajcsy-Zs. 26. 
Könyvtári nyitva tartás: minden 
héten szerdán 13.00-16.00 óra kö-
zött. 

 K ö n y v t á r  
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2017. január 4-én tartotta a Ráchel 
Nőegylet az év első ülését. 

 
A találkozónak több apropója is 
volt, hiszen nemcsak az elmúlt évet 
értékeltük, hanem köszöntöttük a 
polgári újévet és a januári születésű 
tagjainkat is. 
Természetesen az idei év program-
tervét is elkezdtük összeállítani. 
Sokan voltunk, kellemes hangulat-
ban. Jól indul a 2017-es év! 

 

*** 

A hitközség és a Nőegylet szervezé-
sében angol és héber nyelvtanfo-
lyam indult, kezdők és haladók ré-
szére. Minden kedden, csütörtökön 
kis diákjaink szókincsüket csiszol-
ják. 

A tanár úr nagy türelemmel fi-
gyeli tanítványait. Kollegánk Le-
vente minden héten új téma köré  

 
csoportosítja foglalkozását. A szá-
mítástechnika bugyraiba való elmé-
lyülést, nyolc számítógép segíti. 
A diákok tudnak már e-mail írni, 
levelezni, híreket olvasni. Mindenki 
nagyon jól halad a sok gyakorlás-
nak köszönhetően. 

Kívánunk nekik és tanáraiknak jó 
munkát. Köszönjük a lelkiismeretes 
felkészítést. Az új Jelentkezőket 
szíves várjuk.  

A Zs-faktor megkezdte a PURIM-i 
műsor előkészületeit. A próbák 
keddenként 14 órától vannak a hit-
község kultúrtermében. 

Ezek mellett a szokásos heti progra-
mokkal is várunk mindenkit: torna, 
kártyaparti, beszélgetés. 

*** 

Februári programok 

Február 1.— Előadás: Érdekesség 
a nagyvilágból címmel 

Február 8.—Látogatás a debreceni 
casinóba 

Február 15.—Izraeli Filmnapok-
hoz kapcsolódó feladatok szervezé-
se 

Február 22.—Előadás a nagyvilág 
dolgai  címmel 
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Izraeli filmnapok 

Debrecenben 
 

Ismét megrendezésre kerülnek vá-
rosunkban az Izraeli filmnapok, 
mely az Izraeli Nagykövetség, 
Debrecen város önkormányzata és 
a Debreceni Zsidó Hitközség sike-
res együttműködésének köszönhe-
tő. A programsorozat segítségével 
beleláthatunk mindennapjainkba, 
kultúránkba és vallásunkba. A Hel-
ler Zsolt által koordinált előadások-
nak az Apolló filmszínház ad hely-
szint. 
A program megnyitója 2017. feb-
ruár 17-én (péntek) 15 órakor lesz. 
Ekkor kerül bemutatásra a 2012-
ben készült Betlehem című film, 
mely Oscar-díjra is fel volt terjeszt-
ve. 

 
A filmnapok során bemutatásra 
kerülő filmek: Késői  Házasság 
(2011), 5 óra Párizstól (2008), 
Brúnó és a szerelem (2008).  Medú-
zák (2007), Világ végén balra  

 
(2004), Play Off (2004), Zenekar láto-
gatása (2007) és a Házasságközvetí-
tő  (2010). A részletekről a hitközsé-
gen lehet érdeklődni. 
 
A debreceni bemutató után a filmna-
pok Berettyóújfaluban folytatódnak, 
ahol a helyszín a Makk Károly világ-
hírű filmrendező édesapja emlékét 
őrző „Makk Kálmán” filmszínház 
lesz. 

***** 
Február 15. szerda, 15:00 

Zsidó Filmklub bemutatja: 
Hegedűs a háztetőn 

Helyszín: 
DZSH Székház Kultúrterem 

Várunk mindenkit szeretettel 
 

***** 
 

Február 23. csütörtök, 17:00 
 
Izraeli Filmnapok megnyitója, 
Kortársak és zsidó szimbólumok 
képzőművészeti kiállítás megnyitó 
 

Helyszín: 
Makk Kálmán Mozi 

Berettyóújfalu 
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Tu biSvát-i Ünnepség 

 
Hitközségünk idén február 12-én 
tartja a Fák Új Évének ünnepét. 
 

Részletes program: 
 

14:30—Könyvbemutató 
 

Dr. Feuermann László:  
Kis könyv a holokausztról 

fiataloknak 
 

Kész Réka, Kiszely Zsófia, 
Tácsik Hunor: 

Léptek-fiatal versírók kötete 
 

15:00—Hakeshet Kórus Villáni 
Gyuri Klezmer Band Or Neurim 

Tánccsoport 
Nagyváradi Zsidó Hitközség művé-

szeti csoportja 
 

16:30—Imádkozás a Bet 
Hamirdasban 

 
Helyszín: 

Pásti utcai ortodox Zsinagóga 
 

 
Részvételi szándékukat legké-

sőbb február 6-ig jelezzék 
Az alábbi elérhetőségek egyikén 

 
debrecenizsidosag@gmail.com 

52-415-861 
 

 
Következő előadásunk 2017. február 
26-án (vasárnap) 14 óra lesz 
 
Vendégünk Darvas István, Országos 
Rabbiképző Zsidó Egyetem zsinagó-
gájának rabbija fog a Purim legna-
gyobb csodája, avagy a rejtőzködő 
Isten gondolata címmel előadást 
tartani. 
 

Előkészületben: 

 

Március—Spánn Gábor:A zsidó 
vicc története és hatásmechanizmu-
sa 

Április—Friedmann Sándor: a 
Haggadák szimbólumai 

Május—Izraeli Nagykövetség: A 
mai Izrael 

Június—Dr. Stark András  Zsidó 
identitás a filmművészet tükrében 

Szeptember—Dr. Peremiczky 
Szilvia: A Zsidó nő operája zene-
hallgatás filmvetítéssel 

Október—Heller Ágnes vagy Ung-
vári Tamás:  Mit jelent ma zsidó-
nak lenni Magyarországon 

November—Gábor György: Jézus 
a zsidó 

December—Szántóné Dr. Balázs 
Edit:  A zsidó nő a Tórában 



38 

HUMOR, HUMOR, HUMOR, HUMOR 
 
 
 
 
 
 

 
Egy szép zsidó lánynak már régóta 
udvarol az ifjú Kohn. A lány egy 
idő után megunja, és így szól:  
- Maga feleségül akar venni, vagy 
mit? 
- Vagy mit!  
 

*** 

Kohn rokonlatogatásról érkezik 
haza Amerikából és beszámol él-
ményeiről barátjának, Grünnek. 
- Hát ez az antiszemitizmus Ameri-
kában, ez borzasztó! 
- Antiszemitizmus? Amerikában?! 
- Igen, képzeld megyek be a zöld-
ségeshez, kérek egy kiló narancsot, 
erre ő visszakérdez, hogy 'for 
dzsuz?', mondom neki, naná! Erre 
ideadja a legrohadtabbakat!  
 

*** 

- Miért kell Kohn bácsinak négy 
hűtőszekrény? 
- Hogy a parancsolatokat betartva 
szigorúan külön legyenek a tejes, 
húsos és peszachi ételek.  
- De mire kell a negyedik? Hátha 
tréflit (tiltottat, nem kósert) vásárol  

 

 
A repülőn egymás mellett utazik 
egy zsidó és egy kínai. A zsidó 
megszólal: 
- Ki nem állhatom a kínaiakat! 
- Miért? 
- Lebombáztak Pearl Harbour-t! 
- Ó, azt nem kínai csinál! Az volt 
japán! 
- Kínai, japán, koreai, az mind 
ugyanaz. All the same, érted? 
Kis idő múlva a kínai szólal meg: 
- Én nem állhat zsidókat! 
- Miért? 
- Elsüllyeszt Titanic! 
- Azok nem a zsidók voltak, hanem 
egy jéghegy! 
- Mi? 
- Jéghegy! Iceberg, érted? 
- Iceberg, Goldberg, Rosenberg... 
az mind ugyanaz, érted? 
 

*** 

Kohn jelenti a rabbinak, hogy sze-
retné eltemettetni a rottweilerét. 
Rabbi felháborodik: Mit képzel, 
gólyokat sem temetünk, nemhogy 
kutyát!!! Menjen a katolikus pap-
hoz! 
Kohn az ajtóból visszafordulva: 
Azt hittem jól jönne az a kétszáz-
ezer temetési adomány... 
Rabbi: Állj meg fiam, hogy is hív-
ják a megboldogultat: Róth 
Weiler?!  
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Fitnesz gyümölcskenyér  

 
Hozzávalók: 2 banán, 3 körte, 2 
alma, 30 dkg zabpehely, 25 dkg cu-
kor (barna cukor), 10 dkg méz, 1 
tojás, 1 csomag sütőpor, 10 dkg 
aszalt szilva, 10 dkg mazsola, 5 dkg 
mogyoró 

 

 

Elkészítése: A körtét és az almát 
lereszeljük, lecsurgatjuk a levet. 
Hozzátesszük a villával szétpasszí-
rozott banánokat. A péphez hozzá-
keverjük a cukrot, mézet, tojást. 
Apróra vágjuk az aszalt gyümölcsö-
ket és a dióval együtt ezeket is 
a  keverékhez tesszük. 

Miután jól összedolgoztuk, hozzá-
tesszük a zabpelyhet és a sütőport. 
Kikent, lisztezett  őzgerincformába 
öntjük a tésztát. 160o C fokon süt-
jük kb. 30 percig. 

F ő z ő s a r o k  

 
Aranyló sült alma  

 
Hozzávalók: 6 Golden alma, 0,6 
dl citromlé, 15 db aszalt szilva 
szem, 15 db aszalt sárgabarack, 3 
evőkanál cukor, ½ teáskanál fahéj, 
2,4 dl félszáraz bor, 1,2 dl cseresz-
nye likőr, 1,2 dl víz 

 

Elkészítése: A lehámozott almák-
ból, a teteje felől elindulva, henger 
alakban elkezdjük a magházat el-
távolítani úgy, hogy nem szúrjuk 
keresztül az egész almát, hanem 1-
2 centivel az alja felett megállunk. 
Az almákat tepsibe tesszük és az 
elkészített üregekbe és az almák 
közé aszalt szilvákat és sárgaba-
rackokat szórunk. Pici citromlevet 
locsolunk minden alma tetejére. 
Összekeverjük a cukrot, fahéjat, 
bort, likőrt és vizet, majd körbe-
öntjük a gyümölcsöket. Előmele-
gített, 180 C fokos sütőben fél 
óráig, majd forgatás után még 30 
percig sütjük az almákat. 
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1 + 1 % 
 

Közeledik az első adóbevallási hullám határideje.  
 

Kérjük ajánlja fel személyijövedelem-adójának 1+1 százalékát ez évben is  
a MAZSIHISZ  

(technikai szám: 0358), illetve  
 

A Debreceni Zsidó Templomért és Temetőért Alapítvány javára.  
(adószám: 18550775-1-09) 

 
Köszönetet mondunk mindazoknak, akik  

2016-ban rendelkező nyilatkozatukban a Debreceni Zsidó Templomért 
és Temetőért Alapítványt jelölték meg kedvezményezettnek! 
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